
Mladi smo sestavni
del družbe

Smo v prvfh meseclfi uroanlčevanfa dogovorfene
politlke razvoja tega arednjeročnega obdobja. Lahko
tutU rečemo, da amo v obdobju zaoatrenlh goapodar-
aUh raztnor, fcf imajo na položaj delovnlh IJudl pose-
ben vplfv. Pri tem velfa poudariti, da prt tej krlznl
attua&ll ne amomo prezretl položaja mladlh. Ne zato,
kar bi menlll, da Ima mladlna kakršenkoll poaeben
položaf v družbl, klbiga btto mogoče ocenfevatl zunaj
potožaja defavcev In delovnlh IJudl. Nekatere poseb-
noati, U ao rea laatne mladlm delavcem, mladlm kme-
tom... namreč ne opravlčujefo trdltve, da gre prl tam
za kakšne poaebna Intereae, ločene od skupnlh Inte-
resov dolavcsv.

Prav zato so mladi na pro-
blemski konferenci o družbe-
noekonomskem položaju
mladih (organiziralo jo je
predsedstvo OK ZSMS naše
občine) pri razpravi izhajali iz
analize splošnega položaja de-
lavcev in delovnih ljudi, zno-
traj katerega so opozorili na
nekatere specifičnosti, ki naj-
bolj zadevajo samo šolsko in
študentsko mladino s tem, da
je tudi znotraj obeh mogoče
potegniti nekaj ločnic.

• KJE BOMO
STANOVALI?

Mlade družine so, vsaj kar
zadeva razreševanje stano-
vanjskega vprašanja, v še po-
sebno težkem položaju. V ok-
viru delovne organizacije je
prav njim najtežje reševati to-
vrstna vprašanja. Prav zato je
predlagatelj novega zakona o
stanovanjskem gospodarstvu
na podlagi stališč ZSMS v
končno besedilo zakona vne-
sel tudi določilo, ki zahteva,
da so kriteriji in merila za re-
ševanje stanovanjskega vpra-
šanja mladih družin obvezen
element samoupravnega spo-
razuma o temeljih plana sta-
novanjske skupnosti. Osnov-
ne organizacije ZSMS v orga-
nizacijah združenega dela pa
bodo obravnavale pravilnike
za dodeljevanje družbenih
stanovanj in stanovanjskih
posojil in po potrebi predlaga-
le tudi ustrezne dopolnitve
oziroma spremembe pravilni-
kov. Kar zadeva gradnjo no-
vih stanovanj v občini Center,
je znano, da so možnosti zares
minimalne. Zato je treba poi-
skati druge možnosti. Te nove
možnosti pa mladi vidijo v
čim bolj učinkovitem in hi-
trem saniranju podstrešnih
stanovanj. Takšnih stanovanj
je v Centru okoli tisoč, v na-
slednjem srednjeročnem ob-
dobju, torej do leta 1985, pa je

predvidena prenova 60 pod-
strešnih stanovanj. Morda bi
bila ta številka lahko še neko-
liko višja, saj so mladi pri-
pravljeni prispevati tudi veli-
ke vsote kot lastno soudelež-
bo. Druga možnost za poveča-
nje stanovanjskega fonda v
naši občini so številni kletni
prostori, ki sedaj služijo kot
skladišča, pa so za takšno
uporabo neprimerna, če že za-
radi drugih vzrokov ne, so do-
volj tehten razlog omejene
možnosti za dovoz blaga va-
nje. Tudi te prostore bi se ver-
jetno dalo preurediti. Nasled-
nja možnost za rešitev stano-
vanjske stiske mladih družin
pa so solidarnostna stanova-
nja, v katerih družine že živijo
od pet do sedem let. Le-te naj
bi se po dogovoru izselile in
dale prostor socialno najbolj
ogroženim mladim družinam.
Prav nič manj pa ni pereč pro-
blem dijakov in študentov, saj
so se stanarine v domovih po-
večale za 40 odstotkov. Takš-
na vsota bo za marsikoga pre-
visoka, zato si bo moral poi-
skati stanovanje drugje, v eni
številnih podnajemniških
sob. Za podnajemniška ra-
zmerja pa sta znana oderuštvo
in večkrat neprimerni prosto-
ri za življenje in študij. In že
se natn odpreta nova proble-
ma: prazni domovi in neureje-
na podnajemniška razmerja.

• KOGA IN ZA KAJ
ŠTIPENDIRATI?

Kritično so mladi spregovo-
rili tudi o oblikovanju in izva-
janju štipendijske politike.
Opozorili so na slabosti v last-
nih sredinah, zavzeli so se za
načrtno planiranje in zahteva-
li jasno in pravočasno sporo-
čanje kadrovskih potreb. Ob-
seg štipendij naj bi se pove-
čal, hkrati pa naj bi se zmanj-
šalo število tistih, ki so do pre-
jemanja štipendij neupraviče-

ni. S tem Di namreč omejili
tudi zaposlovanje socialno
najbolj ogroženih študentov
preko Studentskega servisa,
katerega delo ni sistemsko
urejeno in katerega status je
še vedno na majavih nogah.
Naslednji problem, na katere-
ga so mladi opozorili, so ka-
drovski plani TOZD, saj jih
več kot polovica še vedno ni-
ma, če pa jih že imajo, v njih
izražajo večino potreb po nek-
valificiranih kadrih. Prav ta-
ko še vedno ni ustreznih sred-
njeročnih in dolgoročnih pla-
nov OZD, kar vse skupaj one-
mogoča vodenje kadrovske
politike.

• ŠE VEC
NEZAPOSLENIH

Slabo planiranje kadrov ali
sploh »neplaniranje« pa nas
že privede do naslednjega
problema - nezaposlenosti.
Ce nam namreč ne bo že se-
daj, ob prehodu na usmerjeno
izobraževanje, jasno, kakšen
kader bomo čez pet let potre-
bovali, se kaj hitro lahko zgo-
di, da se bo nezaposlenost še
povečala. Večji odstotek ne-
zaposlenosti bo kaj kmalu
večji od sedanjega. Zdi se na-
mreč, da smo kar pozabili na
absolvente srednjih šol, ki
služijo vojaški rok. Le-ti se
bodo namreč kmalu vrnili do-
mov. Vsi tudi ne bodo s šola-
njem nadaljevali, ampak se
bodo želeli zaposliti. Bo zanje
moč najti ustrezna delovna
mesta?

• MLADINSKI
PROSTORI

Še na en, za našo občino in
tudi mesto kot celoto zelo pe-
reč problem so mladi opozori-
li na omenjeni problemski
konferenci. Namreč organizi-
rano preživljanje prostega ča-
sa. Za »prostočasne aktivno-
sti« pa nimamo ustreznih pro-
storov. Mladi so izrazili pri-
pravljenost do prostovoljnega
dela, saj je do sedaj Pot spo-
minov in tovarištva edina
takšna akcija, ki pa mladih
vsekakor ne zadovoljuje. Ob
širši družbeni pomoči prav
gotovo ne bi bil več problem
»mladinskih prostorov« tako
pereč, nerešljiv, tako zelo od-
maknjen od resničnosti.
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